
 معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به اینکه 
کیفیت محصولات پتروشــیمی ایران از استانداردهای جهانی بالاتر است گفت: 

صادرات پتروشیمی کشور نسبت به سال گذشته روند افزایشی داشته است.
مرتضی شاه میرزایی در حاشیه مراسم جشن ۵۰ سالگی پتروشیمی بندر امام 
در گفت وگــو با خبرنگار ایرنا با بیان اینکه میزان صادرات و رقم ارزی صادرات 
صورت گرفت امسال در پایان سال جمع  بندی و اعلام می شود اظهار کرد: سال 
گذشــته در مجموع از ۲۷ میلیون تن صادرات ۱۶ میلیارد دلار صادرات ارزی 

انجام که این رقم در سامانه نیما ثبت شده است.
وی افزود: امسال با وجود کاهش قیمت  های جهانی صادرات ما افزایش پیدا 
کرد، شــاید در زمینه قیمت نوسان وجود داشــته باشد اما در صادرات روند ما 

افزایشی بوده است.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشــاره به بازارهای محصولات 

پتروشــیمی ایران گفت: محصولات پتروشیمی ایران کیفیت بسیار بالا دارد به 
عنوان نمونه اوره ایرانی که امروز صادر می شــود کشورهای گوناگونی در نوبت 

خرید این محصول هستند و رضایت از این محصول بالاست.
به گفته شاه میرزایی کیفیت محصولات پتروشیمی ایران از میزان استاندارد 

جهانی بالاتر است.
وی بیان کرد: قیمت و کیفیت محصولات ایران به گونه ای اســت که تقاضا 

برای این محصولات زیاد است و برخی اوقات نمی توانیم آن ها را تامین کنیم.
دستیابی به »بندر امام نوین« چشم انداز پتروشیمی بندر امام خمینی)ره(

به گزارش ایرنا شــرکت پتروشــیمی بندر امام در زمینی به مساحت حدود 
۲۷۰ هکتار، در ضلع شــمال غربی خلیج فارس در اســتان خوزستان به فاصله 
۱۰۵ کیلومتری جنوب شرقی اهواز و ۸۴ کیلومتری شرق آبادان در شهرستان 

ماهشهر واقع شده است.

صادرات پتروشیمی افزایش داشته استصادرات پتروشیمی افزایش داشته است

سیاست دولت برقراری آرامش 
در بازارها و ایجاد بسترهای رشد 
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اقتصاد انرژی 2

به گزارش از وزارت اقتصاد، سید احسان خاندوزی 
در بیست و ششمین گردهمایی نمایندگان ولی فقیه 
و ائمه جمعه کشــور در مجتمع فرهنگی و آموزشی 
آدینه تهران، با اشاره به اظهارات و سخنان ائمه جمعه 
اظهار داشت: اتفاقی که در ۲.۵ سال گذشته در حوزه 
اقتصاد رخ داده، نسبت به آنچه که مورد انتظار عامه 
مردم و آنچه که انتظار کارشناســان اقتصادی بوده، 
متفاوت اســت.وزیر اقتصاد افزود: یک عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام چندی پیش در جلسه ای 
گفت در ســال آخر دولت قبل، پنج عضو کابینه در 
مجمع حضور یافته و خاطر نشان می کردند که اگر 
گشایش مورد انتظار دولت در حوزه FATF رخ ندهد 
و مجمع تشــخیص مصلحت با آن موافقت نکند در 
یکســال آینده، در پرداخت حقــوق کارکنان دولت 
مشکل خواهند داشت و قیمت دلار نیز به ۸۰ تا ۱۰۰ 

هزار تومان افزایش خواهد یافت.
خاندوزی خاطر نشــان کرد: گرچه این بخشی از 
ایــن اظهارات با هدف تأثیرگذاری بر مجمع و جلب 
نظر آنها به صورت اغراق آمیز مطرح شــده است، اما 
همچنان در دولت نسبت به اداره امور جاری، اظهار 

نگرانی می کردند.
وی با بیان اینکه عامه مردم انتظار داشتند که با 
روی کار آمدن دولت سیزدهم گشایش های اقتصادی 
و قیمتی به یکباره و با سرعت رخ دهد، خاطر نشان 
کرد: اما رفع این مشکلات و اداره امور، نیاز به برخی 
اقدامات و تمرکز بر برخی مسائل داشت تا زمینه رشد 

اقتصادی فراهم شود.
وزیر اقتصاد افزود: در ۲.۵ سالی که از شروع به کار 
دولت سیزدهم می گذرد، دولت تمرکز خود را بر این 
قرار داد که ضمن آرام کردن اسب سرکش قیمت ها، 
همزمان بستر مربوط به گشایش ها و رشد اقتصادی 
را فراهم کند که به آن، بســته اقدامات »بسته ثبات 
اقتصــادی« می گوییم تا از بی ثباتی اقتصادی که از 
سال ۹۷ شاهد آن بودیم، خارج شده و وارد دوره رشد 
و شکوفایی شویم.خاندوزی با بیان اینکه متاسفانه سال 
های طولانی رکود، کار را مشکل کرده بود، گفت: اگر 

سال مالی ۹۱ به عنوان سال پایانی دولت دهم و سال 
۹۹ را به عنوان ســال پایانی دولت دوازدهم مقایسه 
کنیم، مشخص می شــود که میزان »مصرف عامه 
مردم« )یا مصرف بخش خصوصی( دچار افت شده و 
از ۷۱۰ هزار میلیارد تومان به ۷۰۲ هزار میلیارد تومان 
رسیده، این در حالی است که شمار جمعیت در این 

دوره افزایش یافته است.
وی ادامه داد: این آمار نشــان می دهد که سرانه 
مصرف مردم و شاخص های اقتصادی به مدت یک 
دهه نه تنها رشــد نکرده، بلکه افت نیز کرده است و 
طی این دوره شاهد کاهش مستمر قدرت خرید مردم 
بوده ایم.وزیر اقتصاد خاطر نشان کرد: به دلیل رشد 
اقتصادی در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱، اندکی این 
فاصله جبران شــده، اما هنوز نسبت به سال ۱3۹۰ 

قدرت خرید مردم، افزایش نیافته است.
وی گفت: بخش مهمی از تفاوت ادراک عامه مردم 
از بهبود شرایط اقتصادی ناشی از همین عامل کاهش 
مستمر و طولانی قدرت خرید مردم است که باعث می 

شود رشد اقتصاد سالهای اخیر، درک نشود.
خاندوزی با بیان اینکه ادراک عامه مردم با ارقامی 
که برای رشد و سرمایه گذاری مطرح می شود، تفاوت 
دارد، افزود: یکی از عوامل این تفاوت ادراک، کاهش 
مســتمر و طولانی درآمد سرانه در دهه ۹۰ شمسی 
است که باعث می شود فقرا دچار مشکل شده و طبقه 

متوسط نیز در جا بزند.
وی گفت: عامل دیگر که به این تفاوت ادراک عامه 
دامن می زند این بود که مساله انتظارات عامه نسبت 
به امکانات و مقدورات کشور، در برخی سالها انتظارات 
واقع بینانه ای نبوده اســت، یعنی عامه مردم، توقع 
خروج ســریع از رکود تورمی ظرف یک یا دو سال را 
دارند، اما جریان هایی در مقابل تلاش های دولت برای 

خروج اقتصاد از رکود و تورم ایستادگی می کردند.
وزیر اقتصاد ادامه داد: برخی جریان های اقتصادی 
در بخش های مختلف مثل واردات کالاهای اساسی 
و برخی صنایع ذینفع بودند و تمایل داشتند قیمت 
ارز بالا برود که بخشــی از انرژی دولت، صرف مقابله 

با آنها شد.
وی خاطر نشــان کردند: این جریان ها، منتفعان 
تــداوم وضعیت بی ثباتی اقتصادی و افزایش نرخ ارز 
هستند، برخی امور اقتصادی را در اختیار داشتند و می 
توانستند در برخی کارها، توقف ایجاد کرده و عرضه 
برخی کالاها را به تاخیر بیندازند تا مسؤول مربوطه 

تحت فشار قرار گیرد.
خاندوزی گفت: دولت، تمایلی برای همراهی با این 
جریان ها را نداشت، بنابراین حداکثر کارشکنی از طرف 
جریان هایی که از فرار مالیاتی، واردات، پنهان کاری و 

بخش غیر مولد نفع می برند، صورت گرفت.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه عامل سوم تفاوت ادراک 
از شرایط اقتصاد، مساله انتظارات غیر صحیحی است 
که خیرخواهان آن را تشدید می کردند، اظهارداشت: 
در شــرایط که امکان تامین برخی تسهیلات وجود 

نداشت، انتظار بالاتری در جامعه ایجاد شد.
خاندوزی خاطر نشان کرد: درخواست هایی مانند 
افزایش وام ازدواج، وام مســکن و ... در واقع درست و 
مورد نیاز است، اما هدفگذاری که در جامعه ایجاد شد با 
مقدورات دولت تطابق نداشت، بنابراین در عمل محقق 

نشده و موجب نارضایتی می شود.
وی ادامه داد: به دلیل اینکه امکانش فراهم نیست 
که این تسهیلات را افزایش دهیم، موجب نارضایتی 
شده و باعث می شود که مردم مدت ها برای دریافت 
آنها در نوبت منتظر بمانند زیرا منابع قرض الحسنه 
برای پرداخت آنها، کافی نیست و دولت باید تسهیلات 
بخش های مختلف مانند ازدواج و بخش کشاورزی و 

صنعت را نیز فراهم کند.
وزیر اقتصاد اظهار داشت: این عامل، باعث نارضایتی 
به حق مردم می شــود که ناشی از نبود توازن کلان 

بین انتظارات و مقدورات است.
وی گفت: عنصر چهارمی که به این عامل دامن می 
زند، فضای رسانه ای و جنگ روانی است. برخی تلاش 
می کنند دولت انقلابی را ضعیف و ناکارآمد نشان دهند 
و حتی از نقطه قوت های دولت در فضای رسانه ای 

نقطه ضعف می سازند.

 تقدیر معاون رئیس جمهور از طرح های 
زیست محیطی پتروشیمی پردیس

 مدیر اچ. اس.ای پتروشــیمی پردیس گفت: 
معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست با اهدا لوح و تندیس از طرح های 
زیست محیطی »رد پای آب« و »رد پای کربن« 

این پتروشیمی تقدیر کرد.
محمود محمدی گفت : در اولین دوره معرفی 
طرح های برتر محیط زیســتی در منطقه ویژه 
اقتصادی انرژی پارس، رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست از تلاش های پتروشیمی پردیس 
برای کاهش آلودگی منطقه و همچنین طرح های 

زیست محیطی تقدیر کرد.
وی افزود: ارتقا تاب آوری زیست بوم و همچنین 
استمرار تولید پاک از جمله شاخص هایی بود که 
پتروشیمی پردیس را در معرفی طرح های برتر 
محیط زیســتی حائز رتبه برتر و شایسته تقدیر 

دانستند.
مدیر اچ. اس.ای پتروشــیمی پردیس تصریح 
کرد: اجرای موفق مصوبه هیات وزیران در خصوص 
آلودگی های محیط زیستی ناشی از استقرار صنایع 
در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس توسط این 
پتروشــیمی نیز در این موفقیت به خوبی دیده 

شده است.
محمدی ادامه داد: رفع مشکل آلودگی عسلویه 
با همکاری شرکت های پتروشیمی منطقه قابلیت 
اجرایی دارد و شرکت پتروشیمی پردیس خود را 
مکلف به اجرای طرح های مرتبط با تولید هوای 

پاک می داند.
وی عنوان کرد: تکمیل سیستم تصفیه، چاره 
جویی برای پساب های صنعتی مطابق با الزمات 
زیســت محیطی و همکاری با صنایع مستقر در 
فضای پیرامونی برای کاهش آلودگی ها از دیگر 
برنامه های این شــرکت برای داشتن محیطی 

سالم است.
مدیــر اچ. اس. ای پتروشــیمی پردیس بیان 
کرد: حضور معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست، مدیر کل HSE وزارت نفت، 
مدیر HSE شرکت ملی گاز ایران، مدیر برنامه ریزی 
تلفیقی شرکت ملی نفت، مدیر نظارت بر تولید 
شــرکت ملی نفت، مدیر نظارت بر تولید شرکت 
ملی گاز، رئیس پژوهشــگاه صنعت نفت، مدیر 
HSE شرکت ملی صنایع پتروشیمی و جمعی از 
مدیران عامل شرکت های پتروشیمی در اولین 
دوره معرفی طرح های برتر محیط زیســتی در 
منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس نشان از توجه 

دولت به وضعیت زیست بوم عسلویه دارد.
محمدی یادآور شــد: حرکت در مسیر ایجاد 
محیط زیست پایدار، یکی از مهمترین راهکارهای 
کاهش تولید گازهای گلخانه ای و مدیریت منابع 
آب در دنیاســت و دنیــا در حال توجه به تولید 
محصولاتی اســت که در چرخه تولید و مصرف 
آن هــا، علاوه بر کاهش مصرف منابع و توجه به 
موضوع بازیافت، ردپای کربن و ردپای آب کمتری 
داشته باشد.وی گفت: »رد پای کربن« را می توان 
به صورت مستقیم و غیر مستقیم در محصولات و 
فعالیت های مختلفی مانند چرخه تولید و مصرف 
ســوخت های فسیلی مشــاهده کرد همچنین 
»ردپای آب« را نیز می توان برای یک فرآیند یا 
محصول مانند تولید اوره، آمونیاک، گاز طبیعی یا 

برای تمامی یک کارخانه اندازه گیری کرد.

سیاست دولت برقراری آرامش در بازارها و ایجاد 
بسترهای رشد اقتصادی است

مریم سبزواری     -   وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه افزایش درآمدهای نفتی باعث کاهش کسری بودجه دولت و رفع 
نگرانی از افزایش نرخ تورم از محل استقراض شد، گفت: با وجود مشکلات، تمرکز اقتصادی دولت در سال گذشته و امسال این 

بوده که از طریق ایجاد ثبات در اقتصاد کلان، آرامش در بازارها برقرار شده و بسترهای رشد اقتصادی فراهم شود.

خبر 

عامه مردم انتظار 
داشتند که با روی 
کار آمدن دولت 
سیزدهم گشایش 
های اقتصادی و 
قیمتی به یکباره 
و با سرعت رخ 
دهد، خاطر نشان 
کرد: اما رفع این 
مشکلات و اداره 
امور، نیاز به برخی 
اقدامات و تمرکز بر 
برخی مسائل داشت 
تا زمینه رشد 
 اقتصادی
 فراهم شود.

   روند فروش محصولات »پتروشیمی جم« رو به رشد است
 مدیرعامل شرکت پتروشیمی جم گفت: روند فروش محصولات »پتروشمی جم« رو به رشد است هر چند که بدون 
اعتقاد به آمارســازی، آنچه واقعیت اســت را به طور کامل و شفاف اطلاع رسانی می کنیم. محمدهاشم نجفی اردکانی 
در نشست با مدیران پتروشیمی جم ضمن تسلیت سالروز شهادت امام هادی )ع( اظهار کرد: با همکاری شبانه روزی 
همکاران بخش های مختلف، موفق شدیم به روزرسانی شرکت در سال جاری را در یک عملیات بزرگ و پرچالش با 
موفقیت پشت سر بگذاریم.وی افزود: در موضوع تامین قطعات، با توجه به شرایط مالی و زمستان پتروشیمی ها، به زودی 

کمیته ای ویژه ای تشکیل، خریدها بررسی و در صورت تشخیص غیرضروری بودن، متوقف می شود.
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3 تولید 

در خصوص مزیت دیگر 
منطقه آزاد چابهار 
گفت: این منطقه یکی 
از نقاط کانونی و بسیار 
مهم برای ترانزیت 
جمهوری اسلامی ایران 
محسوب می شود؛ 
چه از لحاظ کالاهایی 
که از شرق دنیا برای 
مصرف در ایران حمل 
شده و چه کالاهایی 
که ترانزیتی و عبوری 
هستند و تنها از 
سرزمین ایران عبور 
می کنند.

چهارمحال و بختیاری آماده میزبانی از 
سرمایه گذاران چینی است

 استاندار چهارمحال و بختیاری گفت: با توجه 
به قابلیت ها و توانمندی های مختلف موجود؛ این 
استان آمادگی میزبانی از سرمایه گذاران چینی را 

در بخش های مختلف را دارد.
غلامعلی حیدری روز چهارشنبه در نشست با 
سرکنسول چین در بندرعباس افزود: کشاورزی، 
خشــکبار، ماهیان ســردآبی طبیعی از جمله 
قزل آلا، فولاد، پتروشیمی و گردشگری از جمله 
قابلیت های مهم چهارمحال و بختیاری به شمار 

می رود.
وی با اشاره به تشکیل زنجیره ارزش راهبردی 
محصــول بادام در چهارمحال و بختیاری اضافه 
کرد: تعریف و ایجاد زنجیره های راهبردی ارزش 
با هدف پیشگیری از خام فروشی محصولات از 
مهمترین گام های برداشته شده دراستان است.

اســتاندار چهارمحال و بختیاری با اشاره به 
اقدام های مهم دولت در بخش جاده های ارتباطی 
استان گفت: حرکت های تاثیرگذاری در بخش 
بهبود وضعیت جاده های استان و تبدیل آن ها به 

جاده های چهاربانده برداشته شده است.
وی گردشگری زمستانی و تابستانی با توجه به 
قابلیت های طبیعی را از جمله دیگر ظرفیت های 

مهم استان عنوان کرد.
حیدری افزود: تلاش می شود در قالب برگزاری 
نشســت های مختلف ظرفیت ها و قابلیت های 
اســتان به طرف چینی معرفی و به این صورت 
تبــادلات بین این اســتان و طرف چینی عمق 
پیداکند.استاندار به ظرفیت های بسیار خوبی که 
در۲ کشور چین و ایران وجود دارد اشاره کرد و 
گفت: این سفرها و تعاملات می تواند زمینه جذب 
سرمایه گذاران چین را در چهارمحال و بختیاری 
فراهم کند.استاندار چهارمحال و بختیاری افزود: 
تلاش می شود از ظرفیت کشور دوست چین برای 

توسعه استان استفاده شود.
سرکنســول چین در بندرعباس با اشاره به 
رابطه بســیار خوب بین ایــران و چین گفت: 
رابطه این ۲ کشــور در بهتریــن زمان تاریخی 
به بهترین شــکل برقرار است و روسای جمهور 
این کشــورها در قالب ملاقات های خود موجب 
تقویت همکاری ها شــده است.شــو وی با بیان 
اینکه سرکنسولی چین در بندرعباس از جمله 
نخستین سرکنسولی در ایران است اضافه کرد: 
سفر مسوولان سرکنسولی چین دربندرعباس به 
استان های مختلف با هدف شناسایی ظرفیت ها 
و قابلیت ها بــرای معرفی به طرف چینی انجام 
می شــود.وی با بیان اینکه توسعه همکاری در 
بخش های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ورزشی 
را از جمله وظایف سرکنسولی عنوان کرد و گفت: 
مهمترین بخش همکاری سرکنسولی ها در بخش 
اقتصادی است که تلاش می شود این ظرفیت ها 
به خوبی شناسایی و به طرف چینی معرفی شود.

سرکنســول چین در بندرعباس اضافه کرد: 
بررســی ها نشــان می دهد قدرت چهارمحال و 
بختیاری در بخش اقتصادی قابل ملاحظه است.

شــو وی گفت: هرچند یکــی از هدف های 
تاسیس سرکنسولی چین در جنوب ایران توسعه 
و پشــتیبانی ازهمکاری ها با استان های جنوبی 
ایران است اما استان زیبای چهارمحال و بختیاری 
نیز قابلیت های مهمی در بخش اقتصادی دارد که 

می توان از این ظرفیت استفاده کرد.

   امیدآفرینی با تکیه بر دستاوردها ترویج شود
 معاون امور اجتماعی و فرهنگی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت:  امید کلید تمام قفل ها و مشکلات است که باید با 

تکیه بر دستاوردها امیدآفرینی ترویج شود.
محمد چکشیان شامگاه با مدیرعامل و مسوولان شرکت پتروشیمی خراسان واقع در شهرستان بجنورد اظهار کرد: یکی از 
ظرفیت ها برای امیدبخشی، سرمایه انسانی است.وی تصریح کرد: تکیه بر نیروی انسانی و سرمایه انسانی سبب تقویت انگیزه ها 

می شود، سرمایه گذاری در منابع انسانی نباید هزینه تلقی شود بلکه سرمایه است.

خبر 

 دبیر شــورایعالی مناطق آزاد کشور گفت: ۱۰۰ 
فرصت ســرمایه گذاری بــه ارزش بیش از ۵۰۰ هزار 
میلیارد ریال در نمایشگاه بین المللی توانمندی های 
صادراتی به پاکســتان عرضه و این فرصت در اختیار 
سرمایه گذاران و تجار این کشور قرار خواهد گرفت تا 
با این بسته ها آشنا شوند و در صورت تمایل اقدام به 

سرمایه گذاری کنند.
حجت الله عبدالملکی اظهارکــرد: چابهار یکی از 
قدیمی ترین و مهمترین مناطق آزاد کشــور به شمار 
می رود که در سال ۱3۷۲ همزمان با مناطق آزاد کیش 
و قشم راه اندازی شد و در سال های اخیر محدوده این 
منطقه توسعه پیدا کرد و در مرز ریمدان یک سایت 
جدیــد به عنوان پهنه منفصل به منطقه آزاد چابهار 

اضافه شد که در مرز پاکستان قرار دارد.
وی بیان کرد: در حال حاضر ۱۸ منطقه آزاد مصوب 
داریــم که ۱۵ منطقه فعال و برخی از این مناطق در 

مرزهای کشور مستقر هستند.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد کشور این منطقه را از 
چند جهت برای اقتصاد ملی ایران حائز اهمیت عنوان 
کرد و گفت: چابهار تنها منطقه بندری اقیانوسی کشور 
است و به صورت مستقیم به اقیانوس هند دسترسی 
دارد. همچنین عمق منفی ۱۶ متر آب در این منطقه 
باعث می شــود که کشتی های بزرگ در این بندر به 

راحتی پهلوگیر بگیرند.
وی در خصوص مزیت دیگــر منطقه آزاد چابهار 
گفت: این منطقه یکی از نقاط کانونی و بســیار مهم 
برای ترانزیت جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود؛ 
چه از لحاظ کالاهایی که از شرق دنیا برای مصرف در 
ایران حمل شده و چه کالاهایی که ترانزیتی و عبوری 

هستند و تنها از سرزمین ایران عبور می کنند.
عبدالملکــی ادامه داد: این کالاها از مرز چابهار به 
کشــور وارد می شوند و از طریق سایر مرزها از جمله 
ســرخس در شمال  شرق کشــور، امیرآباد در شمال 
کشــور، انزلی در شمال غرب کشور، ماکو و ارس و یا 

سایر مناطق دیگر از کشور خارج می شود.
وی چابهــار را منطقه بســیار مهمی قلمداد کرد 
و گفــت: این منطقه آزاد همچنیــن کریدور جنوب 
به شمال، جنوب به شــمال غرب و جنوب به شمال 
شرق را تکمیل می کند و از این لحاظ نیز بسیار مهم 
و حائز اهمیت است.مشاور رئیس جمهور در ادامه به 
ظرفیت های منطقه آزاد چابهار اشاره کرد و افزود: در 

طول یکســال اخیر اتفاقات بسیار مهمی در منطقه 
آزاد چابهار روی داده از جمله اینکه خط کشــتیرانی 
کشتی های کانتینتربر بین چابهار و کشورهای هند و 
چین راه اندازی شده و ماهانه بیش از یک هزار کانتینر 
از طریق این خطوط کشتیرانی به چین حمل می شود.

وی بیــان کرد: از طــرف دیگر غیــر از مباحث 
لجستیکی و ترانزیتی؛ منطقه چابهار در حال تبدیل 
شدن به یکی از قطب های صنایع پتروشیمی هست و 
واحدهای پتروشیمی بسیار بزرگی در این منطقه در 
حال راه اندازی است. همچنین کارخانه هایی در حوزه 
فولاد و سایر صنایع در این منطقه در حال احداث و 

بهره برداری هستند.
چابهار در حال تبدیل شــدن به یکی از قطب های 
صنایع پتروشیمی هست و واحدهای پتروشیمی بسیار 
بزرگی در این منطقه در حال راه اندازی استعبدالملکی 
به ظرفیت های کشور پاکستان اشاره کرد و گفت: قرار 
گرفتن منطقه آزاد چابهار در مرز ایران و پاکســتان 
ظرفیت های بســیار ویژه ای را برای این منطقه ایجاد 
کرده چرا که پاکستان کشور بسیار پر ظرفیتی است 
و بازار مصرف بسیار بزرگی دارد. بنابراین بخش زیادی 
از این بازار که از تنوع بسیار زیادی هم برخوردار هست 
را می توانیم با تامین کالاها از تمام سرزمین ایران به 
مقصد این کشور و از طریق منطقه آزاد چابهار و مرز 

ریمدان تامین کنیم.
وی افزود: در همین راســتا نمایشگاه بین المللی 
توانمندی های صادراتی به پاکستان که اواخر این هفته 
در منطقه آزاد چابهار برگزار می شود؛ در جهت معرفی 
فرصت های ســرمایه گذاری ایران به کشور پاکستان 
فرصت بسیار خوبی است. ضمن  اینکه این نمایشگاه 
باعث می شود منطقه آزاد چابهار در پیشرفت اقتصادی 
کشور از لحاظ گشایش بازارهای بکر کشور پاکستان 
بــرای تمام محصولات تولیدی در ایران نقش آفرینی 
کند.مشــاور رئیس جمهور با تاکید بر اینکه صادرات 
کشور از طریق مناطق آزاد به سه شیوه انجام می شود، 
اظهار کرد: امسال نوع چهارم صادرات را در دستور کار 
خود قرار دادیم. ســه نوع صادراتی که قبلا در کشور 
وجود داشت؛ صادرات محصولات خود مناطق آزاد به 
خارج از کشور، صادرات مجدد و صادرات ترانزیتی بود 
و نوع چهارم صادرات که در کمتر از یکسال اخیر روی 
آن برنامه ریزی کرده ایم بازاریابی صادراتی در مناطق 
آزاد برای محصولات تولیدی در سرزمین اصلی است.

وی ادامــه داد: در این شــیوه مناطــق آزاد برای 
بازاریابــی صادراتی محصولاتی که در ســایر مناطق 
ایران و در سرزمین اصلی کشور تولید می شود؛ کمک 
بسزایی هستند. در همین راستا نمایشگاهی که اواخر 
هفته در منطقه آزاد چابهار با هدف معرفی فرصت ها 
و توانمندی های صادراتی ایران به مقصد پاکســتان 
برگزار می شود؛ یکی از این پروژه هاست که در راستای 
کمک به بازاریابی صادراتی برای محصولات تولیدی در 
سرزمین اصلی از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است.

 مناطق آزاد و ویژه اقتصادی پیشران اصلی 
اقتصاد کشور

عبدالملکی تاکید کرد: با توجه به اینکه بر اساس 
مصوبات هیات وزیران ریاســت شــورایعالی مناطق 
آزاد کشــور بر عهده رئیس جمهور است؛ توجه بسیار 
ویژه ای به مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشــور دارند 
و این مناطق به عنوان پیشــران اصلی اقتصاد کشور 
محسوب می شوند. در همین راستا شورایعالی مناطق 
آزاد به دلیل مزایای منطقه آزاد چابهار توجه ویژه ای 

به این منطقه دارد.
وی گفت: مهمترین اقداماتی که شورایعالی مناطق 
آزاد برای حمایت از این مناطق دارد؛ بحث مصوباتی 
است که جهت تسهیل امور اداری و مقررات مربوط به 
بخش های مختلف کشور برای نقش آفرینی بهتر مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی در شورایعالی مناطق آزاد تعیین 

می شود و برای همه افراد در دولت لازم الاجراست.
مشاور رئیس جمهور یکی دیگر از فواید نمایشگاه 
بین المللی توانمندی های صادراتی را جذب سرمایه گذار 
اعلام کرد و افزود: جدا از بحث بازاریابی صادراتی برای 
محصولات تولیدی چابهــار و همینطور محصولات 
تولیدی سراســر ایران به کشــور پاکســتان؛ جذب 

سرمایه گذار است.
وی بیان کرد: در نمایشــگاه بین المللی اوراســیا 
تقاضای بسیار زیادی برای سرمایه گذاری در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی ایران دریافت شــد که بخشی از 
این تقاضاها از کشور پاکســتان بود. در واقع تجار و 
فعالان اقتصادی پاکستانی که از ایران محصولاتی را 
به این کشور منتقل و صادر می کنند بعضا علاقه مند 
هستند که در مناطق آزاد ایران اقدام به سرمایه گذاری 
کنند و همان محصولات را در مناطق آزاد ایران تولید 

و سپس صادر کنند.

ارائه ۱۰۰ فرصت سرمایه گذاری چابهار 
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صنعت4

 واحدهای تولیدی نقش موثری در اشــتغالزایی و 
رونق اقتصاد کشــور دارند؛ از این رو دولت سیزدهم 
تمام تلاش خود را به کار گرفته تا با بهره گیری از همه 
ظرفیت ها و امکانات کشور در مسیر رفع موانع پیش 

روی این واحدهای صنعتی گام بردارد.

 رویکــرد دولت برای احیــای واحدهای 
تولیدی؛ برگزاری مستمر کارگروه ستاد تسهیل

یکی از مهمترین سیاست های دولت برای تحقق 
این امر، برگزاری مستمر کارگروه تسهیل و رفع موانع 

تولید در استان های مختلف کشور است.
در جلسات استانی مربوط به این کارگروه معمولاً 
مسائل تعدادی از واحدهای تولیدی و صنعتی بررسی و 
تصمیماتی با هدف امهال تسهیلات، تقسیط بدهی های 
بانکی و معافیــت مالیاتی به منظور رفع موانع تولید 

اتخاذ می شود.
همچنین به منظور اخذ مصوبات لازم در ســطوح 
ملی، برخی موارد به ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 

کشور ارجاع داده می شود.
تشکیل این جلسات در استان فارس هم در اولویت 
متولیان حوزه اقتصاد قرار دارد به گونه ای که نخستین 
جلسه این کارگروه  در سال جاری در همان روزهای 
ابتدایی ســال یعنی ۱۵ فروردین ماه برگزار شد و در 
این جلسه مشکلات و چالش های پیش روی ۲۰ بنگاه 

اقتصادی مورد بررسی قرار گرفت.
پس از آن نشست های مربوط به این کارگروه هر 
هفته در روزهای سه شنبه به ریاست استاندار و دبیری 
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان و با هدف 
تسریع در رسیدگی به مشکلات سرمایه گذاران، توسعه 

و رونق کسب و کارها و افزایش اشتغالزایی تشکیل شد.
بدین ترتیب این کارگروه در ۶ ماهه نخست سال 
۱۴۰۲ یعنــی از ۱۵ فروردین ماه تا ۲۸شــهریورماه 
توانست مشــکلات ۶۱۹ واحد تولیدی فارس را که 
در عرصه های مختلف فعالیت داشتند با برگزاری ۲۱ 

جلسه گره گشایی کند.
و اما بیســت و دومین جلســه از این کارگروه در 
مهرماه ســال جاری و هفته نخســت پاییز به شکل 
متفاوتی برگزار شــد؛ در این جلسه که با حضور دبیر 
ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید در سالن شهید 
قاضی استانداری فارس برگزار شد مشکلات ۲۱ بنگاه 

اقتصادی مورد بررسی قرار گرفت.
کارخانه قند ممسنی در رستم، روغن نباتی نرگس 
 ،)ITMC( شیراز، شــرکت کارخانجات مخابراتی ایران
شرکت تک ایستا تولید قطعات ساختمانی در شهرک 
صنعتی بزرگ شیراز از مهمترین بنگاه های اقتصادی 
بودند که مشکلات آنها در این جلسه ارزیابی و بررسی 
شد.دبیر ستاد ملی تسهیل و رفع موانع تولید در این 
جلســه از شناسایی قوانین مزاحم و معرفی آنها خبر 
داد و گفت: هیچ بانکی حق تملک یا تعطیلی واحدهای 

صنعتی را ندارد.
محمد باقر آقا علیخانی دبیر ســتاد ملی تسهیل 
و رفع موانع تولید که معتقد اســت اخیرا ۱۹۲ مورد 
مشکل در حوزه تولید کشور شناسایی و برای آن حل 
مساله انجام شده است، هشدار داد: ۲ ماه به بانک های 
فــارس فرصت می دهیم که واحدهای تملک شــده 
صنعتــی را بازگردانند؛ این حجم از تعلیق واحدهای 

صنعتی توسط بانک ها قابل قبول نیست.
پس از آن پانصد و چهل وهشتمین نشست کارگروه 

تسهیل و رفع موانع تولید و کارگروه احیا و فعال سازی 
واحدهای راکد اســتان که به عنوان بیست و سومین 
نشست این کارگروه از ابتدای سال جاری تاکنون به 
شــمار می رود برگزار شد و در این نشست مشکلات 
۴۶ بنگاه اقتصادی و مجموعه تولیدی در محل سالن 
جلسات شــهید قاضی اســتانداری فارس با حضور 
اعضای کارگروه و روســای بانکهای عامل مورد بحث 
بررســی و تبادل نظر و کار کارشناسی قرار گرفت و 
ضمن تصویب مصوبات لازم برای رفع این مشکلات به 
دستگاه های اجرایی ابلاغ شد.تولید تجهیزات نفت، گاز 
و پتروشیمی، دستکش طبی، ظروف یکبار مصرف و 
البسه بیمارستانی از جمله تولیدات بنگاه های اقتصادی 
و واحدهای تولیدی در این جلســه بود که مشکلات 
و مــوارد در خصوص تعیین تکلیف بدهی، مطالبات 
دولتی، بررســی امکان پرداخت تسهیلات و مصوبات 
گذشته در این کارگروه بررسی و تصمیمات لازم برای 

رفع مشکلات این واحدها تصویب شد.

در  بنگاه اقتصادی  بررسی مشــکل ۲۶   
دومین جلسه پاییزه این کارگروه

در پانصد و چهل و نهمین نشست کارگروه تسهیل و 
رفع موانع تولید و کارگروه احیا و فعال سازی واحدهای 
راکد استان که بیست و چهارمین نشست این کارگروه 
از آغاز ســال ۱۴۰۲ تاکنون محســوب می شد هم 
مشکلات ۲۶ بنگاه اقتصادی و واحدهای تولیدی در 
محل سالن جلسات شهید قاضی استانداری فارس و با 
حضور اعضا کارگروه و رؤسای بانک های عامل بررسی 
شد.در این جلسه که پس از سفر رییس جمهور و هیأت 
دولت به استان فارس که در روزهای پنجشنبه ۲۰ و 

بخش بعدی که تحت تاثیر 
فعالیت پتروشیمی ها قرار 
می گیرد بخش هوا است، 
با توجه به تامین انرژی 
در پتروشیمی ها و صنایع 
بزرگ، شاهد انتشار بالای 
دی اکسید کربن هستیم، 
این گاز می تواند مستقیم 
بر روی گرمایش جهانی 
تاثیر بگذارد، علاوه بر آن 
آلاینده هایی که در بخش 
های پتروشیمی تولید 
می شود شامل آروماتیک 
ها هم بر سلامت انسان 
ها تاثیر دارند، خطرناک 
ترین آن که در برخی 
پتروشیمی ها منتشر می 
شوند بنَزَن است

مونا هادی    -     گره گشایی از مشکلات ۲۸بنگاه اقتصادی در آخرین هفته از دی ماه صورت گرفت و با این اقدام تعداد واحدهای تولیدی 
حمایت شده در استان فارس از ابتدای سال جاری تاکنون به یک هزار و ۷۸واحد رسید.

پشتیبانی از یک هزار و ۷۸بنگاه اقتصادی

 پتروشیمی های کشور تا پایان امسال 
به ۸۰ مجتمع افزایش می یابند

 معاون وزیر نفت و مدیرعامل شــرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی با اشــاره به رشد صنعت 
پتروشــیمی کشــور پس از انقلاب اسلامی با 
تکیه بر خودباوری و جوانان متخصص گفت: ۶ 
مجتمع پتروشــیمی پیش از انقلاب اسلامی به 
۷۵ مجتمع پتروشیمی رسیده است و این میزان 
تا پایان امسال به ۸۰  مجتمع در چرخه صنعت 

پتروشیمی کشور افزایش می یابد.
 مرتضی شــاه میرزایی روز سه شنبه در آیین 
ســالگرد پنجاه سالگی پتروشــیمی بندر امام 
خمینی )ره( در محل این پتروشیمی اظهارکرد: 
صنعت پتروشــیمی از صنایع تعیین کننده و 

راهبردی کشور است.
وی افزود: شــرکت ملی صنایع پتروشیمی، 
زنجیره ها را در همه حوزه ها تعریف و از ســال 
گذشته سند جامع تکمیل زنجیره را آماده سازی 
کرده است تا هلدینگ ها و سرمایه گذاران تکلیف 

خود را برای آینده بدانند.
معاون وزیر نفت با اشــاره به خودکفایی در 
حوزه توربین، ولو، کمپرسور، پکیج بسته بندی 
و دیگر قطعات مهم صنعت پتروشــیمی بیان 
کرد: هفته گذشته سه محصول همیشه وابسته 

را توانستیم نصب کنیم.
وی نسبت به اهمیت تکیمل زنجیره و حوزه 
دانش فنــی تاکید کرد و افزود: تکمیل زنجیره 
موضوعی است که هرگز نباید از آن غافل شد؛ 
این مساله همیشه جزو اولویت های ما قرار دارد 
و ســال گذشــته تولید ۲۱ محصول راهبردی 
که تکمیل کننده زنجیره صنعت پتروشــیمی 
محســوب می شود را ابلاغ کردیم که از مدیران 
پتروشیمی انتظار می رود برنامه های خود را در 
این زمینه اعلام کنند.شاه میرزایی با بیان اینکه 
شرکت ملی صنایع پتروشیمی مدل و شیوه بهینه 
از مدیریت این صنعت را اداره می کند بیان کرد: 
امروز در حال تدوین مدلی برای حکمران در این 
صنعت هستیم که ســایر مولفه های تاثیرگذار 

صنعت پتروشیمی را در کنار هم  بچینیم.
وی به نشســت خود و برخی هلدینگ ها با 
وزیر نفت اشــاره کرد و گفت: مقرر شد برنامه 
خودمان را برای تکمیل زنجیره همه مجتمع ها 
و هلدینگ ها با توجه به خوراک های بالادستی 
ظرف یک ماه آینده آماده سازی کنیم تا سریع تر 
خود را به صف اول صنعت پتروشــیمی جهان 
برســانیم.معاون وزیر نفت آمادگی خود را برای 
سرمایه گذاری در مخازن مناطق نفت خیز جنوب 
برای تولید خوراک پتروشــیمی ها اعلام کرد و 
گفت: صنعت پتروشیمی یکی از مشکلات صنعت 
نفت یعنی فلر سوزی را به دوش کشیده است تا 
از سوختن گاز فلری در میادین نفتی جلوگیری 
شود.وی افزود: با تکمیل پروژه ان جی ال 3۲۰۰ 
و 3۱۰۰ تقریبا تمامی گازهای فلر غرب کارون 
جمع آوری می شود همچنین با توجه به وجود 
ظرفیت مازاد با کشور عراق هم صحبت شده تا 
در صورت تمایل بخشی از فلرهای میدان نفتی 
مجاور میادین بیات و چشمه خشک را به ان جی 
ال 3۱۰۰ هدایت کنیم که این موضوع کمکی به 
محیط زیست نیز محسوب می شود.شاه میرزایی 
تأکید کرد: در آینده صنعت پتروشیمی ایران از 
شــکوفاترین صنایع دنیاست، زیرا کشور دارای 
اصلی ترین مؤلفه های توسعه این صنعت یعنی 
خوراک فــراوان، نیروی انســانی متخصص و 

دسترسی به منابع آبی و سواحل است.

  قابلیت اطمینان تجهیزات پالایشگاه گاز ایلام منجر به پایداری تولید شد
رئیس تعمیرات شرکت پالایش گاز ایلام گفت: در ۹ ماهه نخست امسال بیش از پنج هزار دستور  کار تعمیراتی به منظور 

قابلیت اطمینان تجهیزات و پایداری تولید پالایشگاه انجام شده  است.
 مسعود مرشدی گفت: از ابتدای سال تا پایان آذرماه بیش از ۸۹ هزار نفر ساعت کار تعمیراتی انجام شده است که از این 

تعداد ۴۹ هزار نفر ساعت آن مربوط به تعمیرات اساسی بوده است.
وی افزود: در این مدت تعداد یک هزار و ۶3۵ روتین مربوط به دستورکارهای تعمیرات پیشگیرانه و پیش بینانه شامل تست 
عملکرد انواع تجهیزات ابزار دقیقی، برقی و مکانیکی و همچنین آنالیز ارتعاش تجهیزات دوار، آنالیز روغن، ترموگرافی و تست 

تله های بخار به واحدهای تعمیراتی ارجاع و به انجام رسیده است.
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5 سرمایه 

  تعداد صنایع گازدار خراسان شمالی در دولت سیزدهم ۳۳ درصد افزایش یافت
 مدیرعامل شــرکت گاز خراسان شــمالی گفت: تعداد صنایع گازدار استان در دولت سیزدهم با 33 درصد افزایش به یکهزار 
و ۱۵۰ صنعــت کوچک، عمده و بزرگ رسید.ســیدمحمود هاشــمی گفــت: ۸۵۵ واحد صنعتی در ابتدای دولت ســیزدهم 
از گاز طبیعی بهره مند شــدند که ۲۹۵ واحد صنعتی گازدار در این مدت ۲ ســاله به این رقم افزوده شــده اســت.به گفته 
وی؛ تنها ۶۵ صنعت این خطه در ابتدای تشــکیل اســتان)۱3۸3( از نعمت گاز طبیعی بهره مند بود.مدیرعامل شــرکت گاز 
 خراسان شــمالی افزود: در حال حاضر ۱۶ شــهرک و ناحیه صنعتی و 33 جایگاه عرضه ســی ان جی)CNG( اســتان از نعمت 

گاز طبیعی بهره مند هستند.

جمعه ۲۱مهرماه انجام شد برگزار شد، تجهیزات نفت 
و گاز و پتروشــیمی، ساندویچ پانل، ادوات کشاورزی، 
تولید و بسته بندی قند، ترشیجات و شوریجات و گندله 
آهن ازجمله تولیدات بنگاه های اقتصادی و واحدهای 
تولیدی حاضر در این نشســت بود که مشــکلات و 
موارد در خصوص تقســیط بدهــی، پیگیری موضوع 
اعلام هزینه اطفاء حریق، امکان تأمین شکر با قیمت 
پایین تر، تخصیص ارز و بررسی برخی مصوبات گذشته 
در این جلســه مورد بحث کارشناسی قرارگرفت و در 
ادامه مصوبات کارگشــا جهت حل مشکلات و موانع 

تصویب شد.

 مانع زدایی از ۱۹بنگاه اقتصادی در نهُمین 
روز از آبان

در نهُمین روز از آبان ماه ســال جاری هم پانصد 
و پنجاهمین کارگروه تســهیل و رفــع موانع تولید 
به عنوان بیســت و پنجمین جلســه این کارگروه از 
ابتدای سال جاری تاکنون برگزار شد و در این جلسه 
مشــکلات ۱۹ بنگاه اقتصادی و واحدهای تولیدی در 
محل سالن جلسات شهید قاضی استانداری فارس با 
حضور اعضاء کارگروه و رؤسای بانک های عامل مورد 
بررســی قرار گرفت.این واحدهای تولیدی در زمینه 
فولاد، پتروشیمی فرآورده های نفتی، هتل، همچنین 
طرح بسته بندی خشکبار فعالیت داشتند که در جلسه 
این هفته کارگروه تسهیل، موضوعات مختلفی از جمله 
اقاله زمین به متقاضی و بخشش جرائم در شهرک های 
صنعتی، موارد مالیاتــی تعیین تکلیف بدهی، تأمین 
انرژی، بخشــش جرائم گاز و بررسی برخی مصوبات 
گذشــته مورد بحث کارشناسی قرارگرفت و مصوبات 
لازم جهــت حــل مشــکلات و موانــع تصویب و به 

دستگاه های ذیربط ابلاغ شد.

 گره گشــایی از ۷۲واحد تولیدی در هفته 
پایانی آبان

در پانصد و پنجاه و دومین کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید و کارگروه احیا و فعال ســازی واحدهای 
راکد اســتان که به عنوان بیســت و ششمین جلسه 
این کارگروه از ابتدای ســال تاکنون قلمداد می شود 

موضوعات و چالش هــای ۷۲ طرح و واحد تولیدی و 
بنگاه اقتصادی بررسی و تصمیمات لازم برای حل این 

این مشکلات اتخاذ شد.
فعالیت طرح ها، واحدهای تولیدی و اقتصادی مطرح 
شده در این جلسه در زمینه نمک، طرح تولید تراکتور،  
نوشــیدنی های انرژی زا، طرح تولیدهیدرو کربن های 
سبک و سنگین، چینی آلات بهداشتی، فرآورده های 
لبنی، تیرچه وبلوک بود که موضوعات آزادسازی وثایق، 
تخصیص زمین مورد نیاز، انتقال سند، تأمین انرژی، 
درخواست تســهیلات، تأمین آب مورد نیاز از طریق 
حفرچاه و فرآورده های لبنی در کارگروه بحث، بررسی 

و با تصویب مصوبات لازم گره گشایی شد.

 برطرف شدن مشکلات ۶۱ بنگاه اقتصادی 
در سومین ماه پاییز

سه شنبه چهاردهم آذرماه، پانصد و پنجاه و سومین 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و پانصدو پنجاه و 
چهارمین کارگروه احیا و فعال ســازی واحدهای راکد 
استان در سالن جلسات شهید قاضی استانداری فارس 
به ریاست اســتاندار فارس، دبیری مدیرکل صنعت، 
معــدن و تجارت و با حضور ســایر اعضــاء کارگروه 
و رؤســای بانک های عامل و کارشناســان ذی ربط 
برگزار شــد و موارد مطرح شده با محوریت قرار دادن 
راهکارهای برون رفت از چالش های موجود در عرصه 
تولید و اشــتغال و هموار کردن زمینه رشد و توسعه 
فعالیت های تولیدی ۶۱ واحد تولیدی با اهتمام جدی 
دستگاه های ذی ربط جهت حل موضوعات بنگاه های 

اقتصادی مورد بررسی قرار گرفت.
در این جلسه مشکلات ۵۶ بنگاه اقتصادی در کمیته 
تخصصی ذیل کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید و 
معضلات پنــج بنگاه اقتصادی در کارگروه اســتانی 
ارزیابی شــد.موضوعات مطرح شــده در این نشست 
در خصوص طرح تولید ســبد میوه، ساخت مسکن، 
فرمالین و انواع رزین، طرح بره پرواری و سنگبری بود 
که درخواســت تسهیلات، درخواست مجوز ساخت و 
خروج از لیست سیاه بانکی از جمله موارد مورد بحث 
در این نشســت بود.در این جلسه همچنین مصوبات 
رفع موانع ۵۶ بنگاه اقتصادی در کمیته تخصصی ذیل 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قرائت شد.پانصد و 
پنجاه و پنجمین کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید 
اما با حضور معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه 
منطقه ای وزیر کشور برگزار شد؛ جلسه ای که در آن 
وضعیت 3۴ بنگاه اقتصادی تعیین تکلیف شد.در این 
جلسه مشکلات ۱۴واحد در کارگروه استانی و بررسی 
مصوبات ۲۰بنگاه هم در کمیته تخصصی ذیل کارگروه 

تسهیل استان صورت گرفت.
فعالیت واحدهای حاضر در این کارگروه در زمینه 
تجهیزات نفت، گاز وپتروشیمی، ماشین آلات راهسازی، 
سردخانه نگهداری موادغذایی، فرآوری سیب زمینی، 
تجهیزات پزشکی، انواع محصولات تک، خدمات درمانی، 
تلویزیون ال ای دی، کشتارگاه مرغ و طرح تولید مرغ 
مادر بود که مسائل مختلفی از جمله افزایش سهمیه 
ارزی، درخواست تسهیلات، تسریع در مجوز واردات 
مواد اولیه، تخصیص گاز و صدور مجوزهای لازم برای 

این واحدها بررسی و رفع موانع شد.

 حمایــت از ۱۹بنگاه اقتصــادی در هفته 
پایانی پاییز

سه شنبه بیست و هشتم آذرماه هم پانصد و پنجاه 
و ششمین جلسه از کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
و پانصد و پنجاه و هفتمین کارگروه احیای واحدهای 
راکد در سالن جلسات شهید قاضی استانداری فارس 
به ریاست اســتاندار فارس، دبیری مدیرکل صنعت، 
معدن و تجارت و با حضور اعضاء کارگروه برگزار شد.

در این جلسه راهکارهای عملیاتی جهت رفع موانع 

و مشکلات بنگاه های اقتصادی و تصمیمات به منظور 
فعالیت بهینه و افزایش ظرفیت واحدهای تولیدی اتخاذ 

و مصوبات گره گشا تصویب شد.
همچنین چهار بنگاه اقتصادی در کارگروه استانی 
تعیین تکلیف شدند و مصوبات ۱۵ بنگاه اقتصادی در 
کمیته تخصصی ذیل کارگروه تســهیل استان مورد 

بررسی قرار گرفت.
واحدهای تولیدی حاضر در این جلســه در زمینه 
تولید آرد، طرح تولید سیانید سدیم و خدمات درمانی 
ایزوگام فعالیت داشتند که مسائلی از جمله درخواست 
تمدید مهلت استفاده از بخشنامه عدم محدودیت ها 
حاصل از چک برگشتی، تأیید پیش پرداخت شرکت 
به فروشنده، جابجایی زمین مجاور جهت اجرای طرح 
و درخواســت مجوز بروزرســانی تجهیزات) بازسازی 
دســتگاه( در این نشســت مطرح، بررسی و تعیین 

تکلیف شد.

 تسهیل و رفع موانع ۲۳ بنگاه اقتصادی در 
هفته نخست زمستان

ســه شــنبه پنجم دی ماه ۱۴۰۲پانصــدو پنجاه 
وهشتمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید و 
پانصد و پنجاه و نهمین کارگروه احیا واحدهای راکد به 
ریاست استاندار فارس، دبیری مدیرکل صنعت، معدن 
و تجارت استان و اعضا کارگروه در محل سالن جلسات 

شهید قاضی استانداری فارس برگزار شد.
در این جلسه برای رفع موانع پنج بنگاه اقتصادی 
در کارگروه تسهیل تصمیم گیری شد و مشکلات ۱۸ 
بنگاه فعال در زمینه درودگری، خدمات برق رســانی، 
پروفیل آلومینیومی، فورمینگ ورق و سنگبری مورد 

بررسی قرار گرفت.

 بررسی مشــکلات ۳۴بنگاه اقتصادی در 
دوازدهمین روز از دی 

سه شــنبه دوازدهم دی ماه نیز پانصدو شصتمین 
جلســه کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید و پانصد 
و شــصت و یکمین کارگروه احیــا واحدهای راکد به 
ریاست استاندار فارس ، دبیری مدیرکل صنعت، معدن 
و تجارت استان و اعضا کارگروه در محل سالن جلسات 

شهید قاضی استانداری فارس برگزار شد.
در جلسه گارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان 
فارس مشکلات 3۴ بنگاه اقتصادی بررسی و برای حل 
آن تصمیمات لازم اتخاذ شد.در حقیقت در این جلسه 
گفتگو و بحث در خصوص رفع مشــکلات چهار بنگاه 
اقتصادی در کارگروه تسهیل استان و بررسی موضوعات 
3۰ بنگاه اقتصادی مصــوب کارگروه تخصصی ذیل 
کارگروه استان در زمینه درخواست شرکت گاز) ناترازی 
گاز(، تولید فرآورده های گوشتی، آرد و البسه پزشکی 
صورت گرفت و تصمیمات لازم در این زمینه اتخاذ شد.

 تدوین مصوبات برای حل مشــکلات ۲۳ 
بنگاه اقتصادی

ســه شــنبه نوزدهم دی ماه هم پانصدو شصت و 
دومین جلســه کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید 
به ریاست اســتاندار فارس ، دبیری مدیرکل صنعت، 
معدن و تجارت استان و اعضا کارگروه در محل سالن 
جلسات شهید قاضی استانداری فارس برگزار شد و در 
این جلســه مشکلات ۲3بنگاه اقتصادی مورد بررسی 
قرار گرفت و مصوبات لازم برای رفع این مشــکلات 
تدوین شد.پر این جلسه مواردی از جمله درخواست 
جهادکشــاورزی جهت تصویب امــکان اخذ تعهد از 
سرمایه گذار به منظور تســهیل در صدور مجوزهای 
لازم، همچنین تولید انواع دستمال کاغذی، آب معدنی، 
انــواع تجهیزات مخابراتی بــا طرح موضوعات تعیین 
تکلیف بدهی، تقســیط بدهی و درخواست تسهیلات 

مطرح و بررسی شد.

  نخستین موزه پتروشیمی در بندر 
امام خمینی )ره( به بهره برداری رسید 

نخستین موزه پتروشیمی کشور در پتروشیمی 
بندر امام خمینی )ره( روز سه شــنبه با حضور 
مرتضی شــاهمیرزایی، معاون وزیر و مدیرعامل 
شــرکت ملی صنایع پتروشیمی به بهره برداری 

رسید.
مدیر طرح موزه پتروشیمی بندر امام خمینی 
با تشــریح روند شــکل گیری پتروشیمی بندر 
امام خمینی )ره( و تاریخچه آن از ســال ۱3۴۷ 
تاکنون اظهار کرد: ســال گذشــته شکل گیری 
این موزه آغاز شــد و پیش از این در ایران موزه 

پتروشیمی وجود نداشت.
جلیل نوذری با بیان اینکه بر اساس مطالعات 
صورت گرفته موزه به چهار بخش تقسیم بندی 
شده است توضیح داد: بخش نخست موزه شامل 
محل نمایش اشیایی است که قطعات تاریخی را 

شامل می شود.
به گفته مدیر طرح موزه پتروشیمی بندر امام 
خمینی)ره(، حدود چهار هزار قطعه جمع آوری 
شده که عمده این آثار در مخزن موزه نگهداری 
می شوند.وی با بیان اینکه بخش دوم موزه مرکز 
اســناد و عکس موزه است ادامه داد: عکس های 
چاپی از سال ۴۷ تا ۸۵، حدود ۱۸ هزار عکس در 
این بخش جمع آوری شده است و هر کدام سندی 

هستند که تاریخ را روایت می کنند.
نوذری گفت: بخش ســوم مــوزه کتابخانه 
تخصصی اســت و تمامی مطالعات و کتاب های 
مربوط به صنعت پتروشیمی بندر امام و صنعت 
پتروشیمی در این کتابخانه وجود دارد. علاوه بر 
این آثار منتشر نشده در خصوص این صنعت نیز 

در این بخش گنجانده شده است.
وی افــزود: بخش چهارم مــوزه نیز میراث 
ناملموس و خاطرات شفاهی بزرگان پتروشیمی 
بندر امام خمینی است که تاکنون هشت مصاحبه 
جامع بــه صورت ویدیویی انجام و همچنان نیز 
تکمیل این بخش در کنار دیگر بخش ها ادامه دارد.

به گزارش ایرنا شرکت پتروشیمی بندر امام در 
زمینی به مســاحت حدود ۲۷۰ هکتار، در ضلع 
شمال غربی خلیج فارس در استان خوزستان به 
فاصله ۱۰۵ کیلومتری جنوب شرقی اهواز و ۸۴ 
کیلومتری شرق آبادان در شهرستان ماهشهر واقع 
شده است.سهولت دسترسی به خوراک، سوخت 
و مواد اولیه، استفاده از امکانات جاده ای، شبکه 
راه آهــن و حمل و نقل دریایی، وجود فرودگاه، 
دسترسی به آب مورد نیاز و همچنین کمک به 
توسعه و عمران استان خوزستان به عنوان یکی 
از ۲ قطب مهم صنعت پتروشــیمی در کشور و 
مهمتر از همه ایجاد ارزش افزوده و جلوگیری از 
سوختن گازهای همراه نفت از جمله ویژگی هایی 
اســت که انتخاب این مکان را توجیه می کند.

محصولات اصلی صنعت پتروشــیمی با عنوان 
اتیلن، پروپیلن، بوتادین، بنزن، تولوئن و زایلین ها 
در این مجتمع تولید شده و بیشتر به محصولات 
میانــی و فرآورده های نهایی همچون پلی اتیلن 
سبک، پلی اتیلن سنگین، لاستیک مصنوعی، پلی 
وینیل کلراید، پارازایلین و MTBE تبدیل می شوند.
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جهان6

علــی اکبر حســینی محراب شــب در گفت 
وگوی رســانه ای افزود: اجازه کار به شــرکت های 
آلاینده خوزستان به کمک مردم و دستگاه قضایی 
نمی دهیم.وی ادامه داد: آلاینده های مختلف نظیر 
فعالیت شرکت های آلاینده در شهر، فلرهای نفتی، 
سوختن زباله، سوخت نامرغوب خودروها، ترافیک، 
آتــش زدن بقایای کشــت نیشــکر و دیگر موارد 
چالش های زیادی برای محیط زیست ایجاد کرده اند.

استاندار خوزستان با بیان اینکه زمین هایی در 
شهرک صنعتی برای این واحدهای صنعتی در نظر 
گرفته شده ولی تعلل شده است، گفت: از واحدهای 
صنعتی خواسته شده فضای سبز و زراعت چوب را 
برای جلوگیری از آلودگی ها در روستاهای اطراف 

گسترش دهند تا جبران مافات شود.
وی افزود: زراعت چوب در کشــورهای مختلف 
موفق بوده و طبق نظر کارشناسان، برای آب و هوای 

خوزستان نیز مناسب تشخیص داده شده است.
استاندار خوزستان با بیان اینکه اراضی ملی در 
روستاها، کنار رودخانه ها و دریاچه های سدها برای 
زراعت چوب شناسایی شده اند، گفت: وزارت نیرو 
در گذشته اجازه کشت در ۱۵۰ متری دریاچه سدها 

نمی داد و کشاورزان از آن محروم بودند.
وی ادامــه داد: ۱۴ هــزار هکتار زمین در طول 
دریاچه ها برآورد شــده که اگر اجرا می شد ضمن 
درآمدزایی و اشتغالزایی فرسایش خاک هم نداشتیم؛ 
این طرح پس از بررسی های لازم به عنوان زراعت 

چوب در هیات دولت مطرح شد.
حسینی محراب اظهارکرد: دمای هوای خوزستان 
بــا زراعت چــوب در 3۰۰ هزار هکتــار از اراضی 
اســتان، چهار تا پنج درجه کاهش می یابد ضمن 
اینکه سوددهی آن در هر هکتار ۱۵ تا ۵۰ میلیارد 

ریال است.
وی به کشــت یکهزار هکتــار اوکالیپتوس در 
کارخانه های چوب اســتان خوزســتان اشاره کرد 
و افــزود: زراعت چوب بعد از چهار ســال در این 

شرکت ها به نتیجه رسیده که اگر اجرا شود بعد از 
مازندران استان دوم در تولید چوب خواهیم شد.

استاندار خوزســتان با بیان اینکه سالانه ۵۰۰ 
میلیــون دلار واردات چوب داریم، گفت: با زراعت 

چوب از واردات نیز خودکفا خواهیم شد.
وی افزود: زراعت چوب یــک امر راهبردی در 
اســتان خوزستان اســت چراکه ۶ یا هفت مرکز 
آلاینده در اســتان داریم که فعالیت مدارس و بازار 
را تحت تاثیر قرار می دهند.حسینی محراب با اشاره 
به توجه ویژه دولت سیزدهم و اقدامات گسترده در 
حوزه های مختلف اظهار کرد: خوزستان شاخص های 
بســیار خوبی در رشد اقتصادی، جمعیت و توسعه 

نسبت به استان های بزرگ کشور دارد.
استاندار خوزستان به رتبه های بالای خوزستان 
در زمینه صادرات و تولید اشاره کرد و گفت: انتظار 
می رود از همه ظرفیت های صنایع استفاده شود ولی 
به دلیل اینکه خوراک پتروشیمی ها در بورس عرضه 
می شــود و سهم استان های مختلف از پتروشیمی 
فقط 3۰ درصد است به خوبی از این ظرفیت استفاده 
نشده است.وی افزود: به علت وجود پتروشیمی های 
متعدد در خوزستان تلاش می شود سهم این استان 

از خوراک پتروشیمی افزایش یابد.
حســینی محراب با بیان اینکه ما و نمایندگان 
مجلــس به دنبال بالابردن ســهم خوزســتان از 
پتروشیمی هستیم، اظهارکرد: پیشنهاد شده سهم 
خوزستان از پتروشیمی به ۶۰ درصد برسد ولی اگر 
موافقت های لازم برای افزایش ۱۵ درصدی هم صادر 

شود اشتغالزایی بسیاری خواهیم داشت.
وی ســفر اخیر خود به ماهشهر و بندر امام را 
یادآور شــد و افزود: رایزنی های زیادی درخصوص 
توسعه پتروشیمی ها با مسوولان مربوطه انجام شد 
و در فاز دوم منطقه ویژه ماهشهر، گسترش صنایع 

پایین دستی در دستور کار قرار گرفت.
اســتاندار خوزســتان بیان کرد: باید به منظور 
جلوگیری از خام فروشی چند کارخانه پایین دستی 

پتروشیمی در منطقه ساخته شود.
وی ادامــه داد: کشــورهای زیادی بــه دنبال 
راه انــدازی کارخانه های پایین دســتی و فروش 
محصولاتشان در کشور خودمان هستند ولی طی 
بازدیدهای انجام شده مقرر شد در نهایت 3۰ درصد 
کارخانه ها بالادستی و ۷۰ درصد پایین دستی باشند.

حســینی محراب از سرمایه گذاران خواست در 
منطقه حضور یابند و نســبت به اجرای طرح های 
پایین دســتی پتروشیمی که ســود فراوانی دارند 
اقــدام کنند؛ قانون های خوبی نیز در این خصوص 
ارائه شده است.وی با تاکید بر اینکه صنایع پایین 
دستی موجب اقتصاد فعال و اشتغالزایی فراوانی در 
منطقه می شود، افزود: تحصیل کرده های شیمی و 
دانش بنیان ها می توانند مشغول به کار شوند و رونق 

بالایی در کسب و کارها ایجاد شود.
استاندار خوزستان موضوع اصلی منطقه را آب 
دانســت و گفت: مشکلات زیادی به علت تغییرات 
آب و هوایی در کشورهای دوردست و نزدیک ایجاد 

شده و در آینده جنگ آب مطرح است.
وی افزود: اســتان خوزســتان بــه علت وجود 
رودخانه های پرآب و سدهای احداث شده مشکلات 
کمتری نسبت به سایر استان ها از جمله خراسان، 
کرمان، اصفهان و یــزد دارد ولی پیش بینی های 
هواشناسی مبنی بر بارندگی سالی بیشتر از نرمال 

محقق نشد و این میزان کمتر از نرمال بود.
حسینی محراب اظهارکرد: سرچشمه سدهای 
خوزستان از استان های بالادستی شارژ می شود که 
در دیگر استان ها هم بارش کمتر بود؛ این موضوع 
ســبب شده به فکر تابستان و پاییز آینده باشیم و 

دفع ضرر احتمالی مدنظر قرار گرفت.
وی افزود: سال گذشته سد کرخه مشکل داشت 
بقیه ســدها مشکلی نداشتند، اکنون سد مارون و 
کرخه به خاطر کم آبی بالادســت با مشکل مواجه 
شده اند؛ بارش ها در بالادست کارون کم بوده و وضع 

دز نیز مطلوب نیست.

در مَکُران از جمله 
مناطق ماندگار 
پتروشیمی در 
جنوب شرقی ترین 
منطقه که ویژگی 
ممتازی دارد، پی 
ریزی شد و تا پایان 
برنامه هشتم به ۲۰ 
میلیارد یورو حجم 
سرمایه گذاری 
در این منطقه می 
رسیم.

علیرضا حیدری    -     استاندار خوزستان با بیان اینکه شرکت های آلاینده نباید داخل شهر باشند، به مدیرکل حفاظت محیط زیست 
دستور داد با واحدهای آلاینده محیط زیست استان برخورد قاطع کند.

دستور استاندار برای برخورد قاطع با واحدهای آلاینده 
محیط زیست خوزستان

 چهار هزار و ۷۶۰ بازرسی از کارگاه های خراسان شمالی انجام شد
 رییس اداره بازرسی کار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسان شمالی گفت: چهار هزار و ۷۶۰ مورد بازرسی به منظور 
نظارت بر حسن اجرای قانون کار از کارگاه های مختلف در استان در ۹ ماهه سال جاری انجام شد.داود رنجبر اظهار کرد: در این 
مدت یکهزار و ۹۰۰ مورد بازرسی از کارگاه های پرخطر شامل صنعت نفت، گاز و پتروشیمی، معدن و ساختمان و کارگاه های 
تولیدی صنعتی مستقر در شهرک و ناحیه های صنعتی استان انجام شد.وی درباره آموزش ایمنی در کارگاه های استان گفت: 
برای جلوگیری از وقوع حادثه های ناشــی از کار و همچنین ارتقای فرهنگ ایمنی، دوره های آموزشی برای کارگران کارگاه 

های ساختمانی و کارگاه های تولیدی صنعتی و کارفرمایان برگزار می شود.

  مسوولیت پذیری یک الزام اجتماعی 
است

 رییس دانشگاه تهران گفت: امروز مسئولیت 
اجتماعی، دیگر یک اقدام لوکس و تشریفاتی 

نیست بلکه یک الزام اجتماعی است.
سید محمد مقیمی یکشنبه شب در دهمین 
همایش ملی و دومین همایش بین المللی ترویج 
اخلاق حرفه ای و مسئولیت پذیری اجتماعی در 
سالن اجلاس سران افزود: مسئولیت پذیری به 
عنوان عنصر مهــم هم در ادبیات علمی و هم 
در زندگی مرد در همه جوامع جایگاه ویژه ای 
یافته و صاحبنظران آن را جزو لاینفک زندگی 

بشر می دانند.
وی تصریح کرد: امروز مسئولیت اجتماعی 
دیگر یک اقدام لوکس و تشریفاتی نیست بلکه 
یک الزام اجتماعی است. هرچند که به عنوان 
یــک قانون یا قرارداد تلقی نمی شــود اما یک 

موضوع فراقراردادی است.
رییس دانشگاه تهران گفت: اما واقعیت این 
است که امروز اگر هر فردی هر سازمانی و هر 
ملتی می خواهد سرآمد باشــه باید در عرصه 
مسوولیت پذیری ســرآمدی خود را به اثبات 

برساند.
وی افــزود: وقتــی صحبت از مســئولیت 
اجتماعی می کنیم، سه بعد اساسی شناختی، 
عاطفی و عملکردی در این زمینه به عنوان ابعاد 
اصلی مطرح هستند. در بعد شناختی سازوکارها 
و اقدامات و رویه ها را باید به خوبی بشناسیم. 
در بعــد عاطفی نگرش مردمان و کســانی که 
می خواهند عامل به آن باشند یا حتی پذیرنده 
مسئولیت اجتماعی باشند در واقع این نگرش در 
آنها ایجاد شود و تلقی مثبت داشته باشند و در 
بعد عملکردی باید شاهد اجرای ابعاد مسئولیت 

پذیری در بخش های مختلف جامعه باشیم.
وی گفت: دانشــگاه تهــران در دوره جدید 
مدیریت خود شــعاری را با عنوان جهاد علمی 
بــرای تحقق دانشــگاه کارآفرین بــا رویکرد 
پذیرش مســئولیت اجتماعــی انتخاب کرد، 
بنابراین در این بخش اعتقاد ما بر این اســت 
که مسئولیت اجتماعی جزو لاینفک ماموریت 
اصلی دانشگاه اســت و بر همین اساس ستاد 
مسئولیت اجتماعی دانشــگاه تهران تشکیل 
شــده که هدف اصلی آن هم در بعد شناختی 
بسترهای علمی تحقیقاتی را برای توسعه ابعاد 
مســئولیت اجتماعی فراهم کند و هم از بعد 
عاطفی فعالیت های نگرشی را سامان دهد و در 
بعد عملکردی هم شاهد تحقق این هدف مهم 
باشیم.مقیمی با بیان اینکه مسئولیت اجتماعی 
امروز در دنیا و در ادبیات دنیا فارغ از فرهنگ ها 
و مذاهب و قومیت هــای مختلف جایگاه  ویژه 
ای دارد، تصریــح کرد: آموزه های دینی ما هم 
جایگاه ویژه ای دارد و می توان ســاعت ها راجع 
به احادیــث روایات و آیات قرآن که در زمینه 
مســوولیت پذیری صحبت کرد.وی ادامه داد: 
گاهی اوقــات رفتارهای ریاکارانه ای توســط 
افــراد و نهادها صورت می گیرد، بنابراین باید 
توجه کنیم که رفتارهای مســئولانه اجتماعی 
باید مبتنی بر واقعیت و جنبه های شــناختی 
و عاطفی و عملکردی واقعی باشــد. نه اینکه 
سازمان ها، نهادها، کشورها و دولت ها در سطح 
کلان بین المللی شــاهد رفتارهای ریاکارانه از 
نظام اســتکباری به رهبری آمریکا باشد. آنها 
ریاکارانه رفتار می کنند که مدافع حقوق بشر 

است. اینطور رفتار می کند.
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  دولت برای حمایت از صنعتگران و تولیدکنندگان برنامه دارد 
 معاون رییس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه در کشور ظرفیت های خوبی تولیدی و صنعتی 

وجود دارد گفت که دولت سیزدهم با عزم جدی حمایت از این ظرفیت ها را در دستور کار خود قرار داده است.
 داوود منظور در حاشیه آیین بهره برداری از خط تولید جدید برای بافندگی فرش مازندران واقع در قائمشهر در گفت 
و گو با خبرنگاران افزود: افتخار کشور این است که تولید داخل موجب ایجاد اشتغال، ارزش افزوده می شود و نظام مالیاتی 
کشور براساس خط ثروت و درآمد حرکت می کند.وی ادامه داد: بنگاه های اقتصادی می توانند منابع پایداری را برای کشور 

ایجاد کنند و این کار جهاد اقتصادی برای کشور به شمار می رود.

پتروشیمی ۷۴ درصد    محصولات 
از صادرات خراسان شــمالی را تشکیل 

می دهد

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت خراســان 
شمالی گفت: صادرات پتروشیمی خراسان واقع در 
شهرستان بجنورد در ۹ ماهه امسال ۵۰ میلیون 
دلار ثبت شد که ۷۴ درصد کل صادرات استان 

را به خود اختصاص داد.
حسین حاجی بگلو اظهار کرد: ۱۵۱ هزار تن 
محصول پتروشیمی خراسان در ۹ ماهه امسال 
صادر شد و بر این اساس میزان صادرات این واحد 
صنعتی نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته 
از نظر ارزشــی ۲۹ درصد کاهش و از نظر وزنی 

3۱ درصد افزایش دارد.
وی خاطرنشان کرد: افزایش یا کاهش میزان 
صادرات در استان به میزان قابل توجهی وابسته 
به میزان صادرات پتروشــیمی خراسان است و 
تلاش داریم تا به اقلام صادراتی اســتان تنوع و 

توسعه داده شود.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت خراســان 
شــمالی درباره صادرات بخش معدن و صنایع 
معدنی در اســتان گفت: ۱۴ هــزار و 3۰۰ تن 
محصول این بخش به ارزش ۱۱ میلیون دلار در 
۹ ماهه امسال صادر شد که ۱۶ درصد صادرات 

را به خود اختصاص داده است.
وی تصریح کرد: صادرات بخش معدن و صنایع 
معدنی استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
از نظر ارزشی ۵۵ درصد و از نظر وزنی 3۱ درصد 

کاهش دارد.
حاجی بگلو درباره صــادرات بخش صنعت 
استان گفت: ۱۱ هزار تن محصول صنعتی استان 
در ۹ ماهه امسال صادر شد که ارزش آن ۶ میلیون 
و 3۰۰ هزار دلار ثبت شد که ۹ درصد صادرات 

را به خود اختصاص داده است.
وی خاطرنشــان کرد: میزان صادرات بخش 
صنعت استان در این ۹ ماهه نسبت به مدت زمان 
مشابه سال گذشته از نظر ارزشی ۵۱ درصد و از 

نظر وزنی 3۱ درصد کاهش دارد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت خراســان 
شمالی با اشاره به سهم ناچیز بخش کشاورزی 
در صادرات اســتان گفت: ارزش ریالی صادرات 
بخش کشاورزی استان در این مدت 3۰۰ هزار 
دلار ثبت شــد که ۰.۴ درصد صادرات استان را 

به خود اختصاص داده است.
وی اظهــار کرد: صادرات بخش کشــاورزی 
نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته از نظر 
ارزشی ۲۷۵ درصد و از لحاظ وزنی ۴۵۰ درصد 

افزایش دارد.
 محصولات شرکت پتروشیمی خراسان بیش 
از ۶۶ درصد سبد صادراتی استان خراسان شمالی 

را به خود اختصاص داده است.
طرح مجتمع پتروشــیمی خراسان از سال 
۱3۷۱ آغاز و در بیش از چهار سال با صرف هزینه 
۵۲۴ میلیون دلار و ۵۲۰ میلیارد ریال ســاخته 
شد و در تیر ماه ۱3۷۵ با حضور رئیس جمهور 

وقت مورد بهره برداری قرار گرفت.

  صادرات کالا از یک میلیارد دلار در خراسان رضوی فراتر رفت
 مدیر کل صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی گفت: ارزش صادرات 
کالا از این استان طی ۹ ماهه سال جاری به یک میلیارد و ۱۸۸ میلیون دلار 

رسیده است.
امیررضا رجبی افزود: در این مدت ۲ میلیون و ۶۰ هزار تن کالا از خراسان 
رضوی به سایر کشورها صادر شده که به لحاظ وزن ۲۹ درصد و از نظر ارزش 

۲۱ درصد افزایش داشته است.
وی ارزش هر تن کالای صادراتی در خراسان رضوی طی این مدت را ۵۷۷ 
دلار ذکر و بیان کرد: میزان صادارت کالا از اســتان در گروه کالایی صنعت 
۴۷ درصد، در گروه کشاورزی ۲۸ درصد، در گروه معدن و صنایع معدنی ۱۸ 
درصد، در گروه پتروشــیمی و پایه نفتی ۶ درصد و در گروه فرش و صنایع 

دستی یک درصد بوده است.
رجبی اظهار کرد: کشورهای عمده مقصد کالاهای صادراتی در این مدت 
افغانستان، ترکمنستان، تاجیکستان، ازبکستان، عراق، پاکستان، قرقیزستان، 
امارات متحده عربی، چین، اسپانیا، قزاقستان، فدراسیون روسیه، هند، هلند، 

ارمنستان، ترکیه، عمان، قطر، آذربایجان و ایتالیا بوده اند.
ظبه گفته وی، زعفران، پســته، تخم خوراکی، »کامپاند پلی اتیلن«، کف 
پوش های غیرمخملی باف، میله های آهنی یا فولادی، سیب زمینی، روغن 
های سبک و فرآورده های نفتی به جز بنزین، شمش آهنی یا فولادی، سیب، 
»پلی استیرن« غیر قابل انبساط معمولی، سیمان، کیسه، رب گوجه فرنگی، 
رنگ ها و ورنی ها، فروکروم، دوغ، شیر و خامه، شیرخشک اطفال، صابون و 

چیپس عمده اقلام صادراتی استان را تشکیل می دهند.

آیین پنجاه سالگی پتروشیمی بندر امام خمینی 
)ره( با حضور علی اکبر حســینی  محراب اســتاندار 
خوزســتان، مرتضــی شــاه میرزایی معــاون وزیر و 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مهندسان 
ژاپنــی همکار در ســاخت پتروشــیمی و جمعی از 
مدیران نفتی و پتروشیمی استان خوزستان در بندر 
امام خمینی برگزار شــد.مدیرعامل پتروشیمی بندر 
امام خمینی )ره( در این آیین تاریخچه شکل گیری 
روند پتروشیمی بندر امام خمینی از ابتدا تا به امروز 
را تشــریح کرد و گفت: ۴۵ میلیارد دلار فروش، ۲۲ 
میلیارد ارزآوری برای اقتصاد ملی و خرید ۲۱ میلیارد 
دلار خوراک گاز مایع و نفتا از جمله دســتاوردهای 
اقتصادی و اجتماعی پتروشیمی بندر امام خمینی از 
زمان تاسیس تاکنون می باشند.سپهدار انصاری نیک 
گفت: تامین پنــج میلیارد دلار برای پروژه های ملی 
توســعه صنعت پتروشــیمی ایران، ۲.۲ دهم حقوق 
و دســتمزد به کارکنان، ۲ ۵. میلیارد دلار مالیات و 
عوارض به دولت، هزینه کرد بیش از یک میلیارد دلار 
در زیرساخت ها، هزینه کرد ۱3۵ میلیون دلار در حوزه 
فرهنگی و اجتماعی و... از دیگر دستاوردهای اقتصادی 

و اجتماعی پتروشیمی بندر امام خمینی هستند.
وی با بیان اینکه حدود ۹ هزار و ۵۰۰ نفر نیروی 

انسانی به صورت مستمر در بندر امام خمینی مشغول 
کار هســتند، ادامه داد: پالایشگاه آبادان با ۴۶۰ هزار 
بشــکه نفت خام حدود هشت هزار نفر نیروی کار و 
پتروشیمی بندر امام  با حدود ۶۰ هزار بشکه از حدود 
۹ هــزار نفر نیروی کار برخوردار اســت که این مهم 
ظرفیــت زنجیره تولید پتروشــیمی و تاثیر آن را در 

زمینه اشتغال می رساند.
وی توضیح داد: طــرح ما برای آینده در گام دوم 
انقلاب اسلامی، "بندر امام نوین" است که پایه ای برای 

ادامه راه در ۵۰ سال آینده است.
انصاری نیک افزود: در دوره پنج ساله بندر امام نوین 
به دنبال افزایش و رشــد سه میلیون تن در تولید و 
تکمیل توسعه زنجیره ارزشی محصولات برای تولید 
۹ محصول دیگر و رســیدن به تعداد ۴۰ محصول در 
سبد محصولات و تولید پایدار و صنعت سبز هستیم.

وی در پایــان بر اســتفاده از ســامانه های تحول 
دیجیتال منظور چابک سازی صنعت اشاره کرد.

کاگو یکی از مهندســان ژاپنی قدیمی در ساخت 
پتروشــیمی بندر امام با نام کاگو نیــز در این آیین 
به عنوان یادبود یک ســاعت و چنــد کتاب به موزه 

پتروشیمی بندر امام خمینی اهدا کرد.
در پایان این آیین پس از رونمایی از ۶ جلد کتاب 

در حوزه هــای مختلف صنعت پتروشــیمی و تمبر 
یادبود بندر امام خمینی از مدیر عامل پتروشــیمی 

بندر امام خمینی تجلیل به عمل آمد.
شرکت پتروشیمی بندر امام در زمینی به مساحت 
حدود ۲۷۰ هکتار، در ضلع شمال غربی خلیج فارس 
در استان خوزستان به فاصله ۱۰۵ کیلومتری جنوب 
شرقی اهواز و ۸۴ کیلومتری شرق آبادان در شهرستان 

ماهشهر واقع شده است.
سهولت دسترسی به خوراک، سوخت و مواد اولیه، 
استفاده از امکانات جاده ای، شبکه راه آهن و حمل و 
نقل دریایی، وجود فرودگاه، دسترسی به آب مورد نیاز 
و همچنین کمک به توسعه و عمران استان خوزستان 
به عنوان یکی از ۲ قطب مهم صنعت پتروشــیمی در 
کشور و مهمتر از همه ایجاد ارزش افزوده و جلوگیری 
از ســوختن گازهای همراه نفت از جمله ویژگی هایی 

است که انتخاب این مکان را توجیه می کند.
محصولات اصلی صنعت پتروشیمی با عنوان اتیلن، 
پروپیلن، بوتادیــن، بنزن، تولوئن و زایلین ها در این 
مجتمع تولید شــده و بیشــتر به محصولات میانی و 
فرآورده های نهایی همچون پلی اتیلن ســبک، پلی 
اتیلن سنگین، لاستیک مصنوعی، پلی وینیل کلراید، 

پارازایلین و MTBE تبدیل می شوند.

طرح ما برای 
آینده در گام دوم 
انقلاب اسلامی، 
»بندر امام نوین« 
است که پایه ای 
برای ادامه راه در 
۵۰ سال آینده 
است.

اکبر محمدی    -       برنامه های گسترده ای در سند چشم انداز پتروشیمی بندر امام خمینی)ره( پس از نیم قرن تلاش هدفگذاری شده که دستیابی به بندر 
امام نوین از مهم ترین چشم اندازهای این برنامه عنوان شده است.

دستیابی به بندر امام نوین  چشم انداز پتروشیمی بندر 
امام خمینی)ره(
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انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

 معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور با تاکید بر ضرورت نقش آفرینی زیست بوم 
فناوری و نــوآوری در زنجیره ارزش صنایع بزرگ، 
تحقق اقتصاد دیجیتال را لازمه همراهی با موج جدید 
هوش مصنوعی دانست. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در مراسم یلدای کارآفرینان استارتاپی با بیان اینکه 
تغییر یک رویکرد و ایجاد جریان تازه در زیست بوم 
فناوری و نوآوری کشــور، نشان از هوشمندی این 
زیست بوم دارد، گفت: جریان استارتاپ های دانش 
بنیان تقریبا ۱۵ ســال پبش در کشور شروع شد و 
امروز بعد از فراز و  نشیب های فراوان، یک زیست بوم 
بالنده داریم که با فعالیت قریب به ۱۰ هزار شرکت 
دانش بنیان، بیش از ۷۰ صندوق پژوهش فناوری، 
چندین شــتاب دهنده، ده ها پارک علم و فناوری، 

مرکز رشد و ... موفقیت های خوبی کسب کرده  است.
وی، رونــق جریان اســتارتاپ های دیجیتال را 
ناشی از رشد زیرساخت های اینترنت نسل چهار و 
تسهیل دسترسی مردم به تلفن های همراه هوشمند 
دانست و افزود: با وقوع این دو جهش زیرساختی که 
با سرمایه گذاری خارجی و داخلی بر روی راهکارهای 
استارتاپی تامین کننده  نیازهای عمومی مردم مانند 
خرید، حمل و نقل و ... همراه شد، موجی پرانرژی 
از استارتاپ های دیجیتال در کشور شکل گرفت که 
این موج، موفقیت های ارزشمندی هم کسب کرد 

و اقتصاد را رونق داد.
رییس بنیــاد ملی نخبگان با یــادآوری اینکه 
»استارتاپ« در ادبیات عمومی نوآوری و نوآفرینی به 
مجموعه های فناورانه اطلاق نمی شود، اظهار داشت: 

تحقق اقتصاد دیجیتال، لازمه همراهی با موج 
هوش مصنوعی

اســتارتاپ ها را به طور معمول کسب و کارهایی می شناسیم که به تازگی شروع 
به کار می کنند و ویژگی های خاص خود را دارند. تعاریف مختلفی برای استارتاپ 
وجود دارد به طور مثال مرکز کسب و کارهای کوچک آمریکا استارتاپ ها را مبتنی 
بر فرهنگ دره سیلیکون، شرکت های نوپایی می داند که عموماً حول محور فناوری 

فعالیت می کنند و مقیاس پذیری یا قابلیت رشد بالایی دارند.
دهقانی فیروزآبادی تصریح کرد: این مفهوم در ایران دچار التقاط شــده و هر 
کسب و کاری را که حتی فناورانه هم نباشد، استارتاپ تلقی می کنیم. در حالی که 
وقتی در مورد دانش بنیان ها صحبت می کنیم درباره زیست بومی سخن می گوییم 
که هسته و شالوده آن، فناوری روزآمد و دارنده سطح فناوری بالاتری در مقایسه 

با نرخ فناوری کشور اس
وی با تأکید بر این که آن فضای استارتاپی اکنون اشباع شده و جریان زیست بوم 
نوآوری کشور باید جریان تازه ای را رقم بزند، اظهار داشت: جریان اقتصاد دیجیتال - با 
الگوگیری عموماً از آمریکا - زیرساخت هایی ایجاد کرد. صندوق های سرمایه گذاری 
خطرپذیر، شتاب دهنده ها، پارک های علم و فناوری، مراکز رشد و نوآوری و ... عموماً 

با الهام از این بخش از اقتصاد شکل گرفتند.
وی ادامه داد: بیشتر مراکز نوآوری و فضاهای کار اشتراکی که ما ایجاد کردیم، 
عمدتاً فضاهایی برای جمع شــدن افراد هستند تا کارهایی را با رایانه انجام دهند. 
این فضا توانست با جلب نگاه و اقبال مردم موفقیت هایی را به همراه بیاورد اما این 
حوزه اکنون به مرز اشباع رسیده است.معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهور فعال شدن همه ظرفیت های اقتصاد دیجیتال و تحقق حکمرانی داده 
را ضروری دانســت و گفت: واقعیتی که باید به آن توجه داشــته باشیم، این است 
که اقتصاد دیجیتال که یکی از اساسی ترین پایه های تحقق صنعت ۴ بود، در ایران 
کامل نشده و تمام ظرفیت های خود را به بار ننشانده است، به طوری که بسیاری 
از ظرفیت های این عرصه، همچنان مغفول هستند، از جمله این که هنوز حکمرانی 

داده در کشور چه در بخش دولتی و چه در بخش خصوصی، محقق نشده است.
دهقانی فیروزآبادی افزود: کشور مملو است از فرصت هایی که می تواند به کمک 
اقتصاد دیجیتال، متحول شود؛ فرصت هایی که ریشه حل آن ها در دولت و بخش 
خصوصی اســت. فرصت های متعددی در عرصه مسائل مهم و کلان کشور وجود 
دارد که بخش دولتی از جمله معاونت علمی، بخش خصوصی و فعالان حوزه اقتصاد 

دیجیتال می توانند تحولات جدی را ایجاد کنند.
وی با بیان اینکه موج دیگری که اکنون و پس از اقتصاد دیجیتال کشور را در 
می نوردد، موج هوش مصنوعی است، ادامه داد: باید توجه داشته باشیم که هوش 
مصنوعی بر شانه های اقتصاد دیجیتال سوار است؛ اقتصاد دیجیتالی که هنوز در 
کشور به طور کامل پیاده سازی نشده است. اقتصاد دیجیتال اگرچه اکنون خدمات 
عمومــی خوبی را به مردم ارائه می دهد اما همچنان در حوزه های کلان همچون 
معماری و حکمرانی و مدیریت داده هیچ رسوخی نکرده است و اگر این رسوخ تحقق 

پیدا نکند، توفیق در عرصه هوش مصنوعی نیز میسر نخواهد بود.
براســاس اعلام معاونت علمی ریاست جمهوری، رییس بنیاد ملی نخبگان ابراز 
امیدواری کرد با فشاری که توسعه فزاینده هوش مصنوعی به اقتصاد کشورها خواهد 
آورد، در زمانــه جاری فرصت های خوبی در اقتصاد دیجیتال برای حکمرانی داده 
گشــوده شود و بخش های دولتی به سوی توسعه اقتصاد دیجیتال روی بیاورند و 

فصل دیگری از تحول را با توسعه این عرصه شاهد باشیم.

دهقانی فیروزآبادی 
افزود: کشور مملو 
است از فرصت هایی 
که می تواند به کمک 
اقتصاد دیجیتال، 
متحول شود؛ 
فرصت هایی که 
ریشه حل آن ها 
در دولت و بخش 
خصوصی است. 

فرصت های متعددی 
در عرصه مسائل 
مهم و کلان کشور 
وجود دارد که بخش 
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